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«Pare, quin missatge
vol deixar als
brasilers?»

Mons. Fernando Ocáriz va
emprendre el viatge de retorn a
Roma, després de dues
setmanes al Brasil que li van
permetre conèixer i parlar amb
centenars de persones de l'Obra
i amics a São Paulo i Rio de
Janeiro.

30/01/2018

3 de febrer



L'última tertúlia del prelat al Brasil
va ser amb un grup nombrós de
joves que participen en les activitats
formatives que ofereix l'Opus Dei.
Una de les presents va esmentar la
visita de sant Josepmaria al Brasil a
l'any 1974 i la benedicció que
aleshores va donar als brasilers:
"Que us multipliqueu com les sorres
de les vostres platges, com els arbres
de les vostres muntanyes, com les
flors de vostres camps, com els grans
aromàtics del vostre cafè".

Contemplant l'auditori ple, la jove va
afirmar: "De fet, ja vam créixer una
mica... I ara que vostè torna a Roma,
Pare, quin missatge voldria deixar
als brasilers?".

Amb alegria, Mons. Ocáriz va
respondre així: "No us puc deixar un
altre missatge millor que el de sant
Josepmaria: cada cristià té vocació
d'apòstol. Heu de portar la Paraula a
tot aquest país, omplint-lo d'amor a



Jesús i, com a conseqüència, de pau i
d'alegria. Però aquest desig ha de
néixer de la unió personal amb
Jesucrist. És el que sant Josepmaria
també pensava i deia".

Quan li van preguntar com
contribuir, dins de les possibilitats de
cadascú, a millorar la realitat social,
Mons. Ocáriz va citar unes paraules
de l'homilia de sant Josepmaria
titulada El cor de Crist, pau dels
cristians: "Un home o una societat
que no reaccioni davant les
tribulacions o les injustícies, i que no
s'esforci per alleujar-les, no són un
home o una societat a la mesura de
l'amor del Cor de Crist ".

2 de febrer

Aquest dia Mons. Fernando Ocáriz va
mantenir una tertúlia al Centre
d'Estudis universitaris Jacamar. Com
coincidia amb la festa litúrgica de la
Presentació del Senyor el prelat va
aprofitar la trobada per animar les
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presents a contemplar en la seva
oració a Jesús, ja que aquest és
l'objecte de tota la nostra vida
espiritual.

Recordant les paraules de l'apòstol
Felip a Jesús ( "mostreu el Pare i amb
això n'hi ha prou"), el prelat va
esmentar que Jesús, amb una mirada
d'afecte i probablement amb un
somriure, li va respondre: "És que no
em coneixes? Qui m'ha vist, ha vist el
Pare". I va concloure: "Déu es fa
visible en Crist. Veiem a Déu en
Jesucrist".

"Siguem ànimes contemplatives.
Pensem en Jesucrist, veiem-lo,
coneixem-lo, cada vegada més", va
suggerir. Amb paraules de sant
Josepmaria extretes del llibre És Crist
que passa va dir que: "Tota obra de
Crist té un valor transcendent: ens
dóna a conèixer la manera de ser de
Déu"; i afegí: "Jesús ens fa conèixer
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qui és Déu, i com és Déu. ¿I qui és
Déu? Déu és Amor".

El Prelat també es va reunir amb
persones que atenen l'administració
domèstica dels centres de l'Opus Dei
a l'auditori del Centre d'Extensió
Universitària (CEU). "El vostre treball
sosté tots els apostolats de l'Obra.",
els va dir. Les participants van fer
diverses preguntes sobre la devoció a
l'Eucaristia, l'alegria, la caritat, la
llibertat, sobre sant Josepmaria, etc.
Una d'elles va comentar l'exemple
d'Ascensión, una de les primeres 
numeràries auxiliars que va acudir
al Brasil i que va morir recentment.
Encara que la seva malaltia li
provocava molts dolors, se
considerava en les mans de Déu.
Mons. Ocáriz va comentar que
"humanament parlant, el sofriment,
les dificultats, tendeixen a llevar-nos
l'alegria, però si ens esforcem, amb
l'ajuda de Déu, podem estar feliços,
també en el sofriment". La forma de
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trobar el sentit del sofriment és
oferir-lo al Senyor, en unió amb la
creu.

Al final del dia, va mantenir una
animada tertúlia amb altres persones
de l'Opus Dei de deu ciutats del país.
El prelat va començar aquesta reunió
de família parlant de la festa de la
Presentació del Senyor, de manera
especial del text en què sant Lluc diu
que el nen Jesús "creixia i s'enfortia".
"Jesús ha de créixer en nosaltres -
reflexionà-, hem d'identificar-nos
cada vegada més amb Ell. No buscant
una simple perfecció humana, sinó
amb el desig d'estimar Déu".

Quan li van demanar com ajudar les
persones a acostar-se a Déu, el Prelat
va recordar els consells que donava
sant Josepmaria, "quan hi ha amistat
veritable, transmetem el bé que
portem dins nostre. L'amistat, quan
és afecte, mou els cors".
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Una altra persona va preguntar-li
sobre com evitar la crítica als altres.
"Hem de demanar al Senyor la gràcia
de la caritat. El do més diví de la
nostra vida de fills de Déu és
perdonar a qui ens ha fet mal",
respongué. "Quan percebem que
alguna cosa ens separa una mica
d'algú -va aconsellar-, demanem al
Senyor que ens ensenyi a estimar"

1 de febrer

El prelat de l'Opus Dei començà el dia
tot recordant que "hem de descansar
de tot el que pugui llevar-nos la pau".
Per aconseguir-ho, és important
"buscar sempre el repòs en el Senyor:
el veritable descans és sempre fruit
de la vida interior".

Arran de la cita evangèlica que diu:
"En desembarcar, va veure una gran
multitud i es compadia de tota
aquella gent, perquè eren com
ovelles sense pastor", el Prelat va
animar els presents a compartir el



mateix zel de Crist. "En moments
humanament molt difícils, sant
Josepmaria tenia el que ell
anomenava 'la seguretat de
l'impossible'". També nosaltres
necessitem estar segurs que
aconseguirem l'impossible: la
santedat i l'alegria de reconduir el
món a Déu".

Mons. Ocáriz va conversar amb un
grup nombrós de supernumeràrias i 
cooperadores de l'Opus Dei de Sau
Paulo i altres regions veïnes. Les
preguntes van tractar sobre temes
variats: la caritat, l'apostolat, la
filiació divina, el matrimoni, etc. El
Prelat en respondre les preguntes va
subratllar la importància d'escoltar
molt els fills i els va animar a
"respectar la seva llibertat, que és
una manifestació molt important de
la caritat. La llibertat és un gran do
de Déu que hem rebut".
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Mons. Ocáriz va animar les presents
a implicar-se en els projectes
apostòlics: "Aquestes iniciatives són
les vostres, perquè l'Opus Dei és
vostre, tan vostre com meu".

El Prelat va recordar que sant
Josepmaria aconsellava a les parelles
a estimar-se cada dia més. "Heu
d'estimar-vos acceptant els defectes
de l'altre, ell els d'ella i ella els d'ell".

31 de gener

Aquest dia va mantenir una trobada
amb sacerdots de diverses diòcesis
brasileres, va recordar el consell de
sant Josepmaria de col·locar
l'Eucaristia al centre de la vida de
cada cristià. Els sacerdots tenen un
motiu especial per viure aquest
consell, ja que han rebut la missió de
fer que les seves parròquies siguin de
veritat Cos de Crist: "L'Església és un
Poble que viu del Cos de Crist, un
Poble que es fa Cos de Crist en
l'Eucaristia".



Així mateix, va subratllar la
importància que els sacerdots
estiguin sempre units als seus bisbes
i que estimin els seus germans en el
sacerdoci. Aquesta comunió és
viscuda "primer, amb l'oració;
després, estant disponibles per allò
que ens demanen; per fi, amb una
actitud filial, de sintonia humana: el
bisbe no és cap, sinó pare".

Va convidar també els preveres a
aprofundir en el coneixement de la
teologia: "Aquesta formació no és
simplement informació, ja que ajuda
a identificar-se amb Jesucrist". A
més, va recordar la responsabilitat
que tenen els sacerdots en la
promoció de noves vocacions
sacerdotals: "La pastoral vocacional
consisteix principalment en resar i
fer pregar per les vocacions. No
podem tenir por de proposar la
qüestió vocacional a les persones que
presenten les degudes disposicions



dient-los: 'I tu? Has pensat en ser
sacerdot?'"

En acabar, un dels presents va agrair
a Mons. Ocáriz, en nom de tots,
l'ajuda que l'Obra presta als
sacerdots, especialment "a animar-
nos a viure la unió, l'afecte i la
pregària pel Papa ".

A la tarda, el cardenal Odilo Scherer
va rebre en el seu domicili a Mons.
Fernando Ocáriz, a qui coneix des de
fa anys. Van mantenir una conversa
amable i van intercanviar medalles
commemoratives de la diòcesi de
sant Pau i de la prelatura de l'Opus
Dei, i van resar junts pel proper
sínode arxidiocesà.

30 de gener

A primera hora del matí, el Prelat va
celebrar la Missa a la seu de
l'Assessoria Regional del Brasil -
l'organ de govern de les dones de la
prelatura al país-.



En la seva breu homilia, va comentar
l'Evangeli de la jornada i, entre altres
idees, va animar les participants a
ser persones de fe en la vida diària,
per no desanimar-se davant les
petites contrarietats: "El més
important no són les dificultats o
limitacions, sinó l'amor de Déu per
nosaltres".

"Demanem al Senyor que mantingui
sempre la nostra fe en que Ell ens
acompanya, ens estima i ho té tot
previst. Ell compta amb la nostra
llibertat, i d'aquesta manera podem
correspondre al seu amor".

A la tarda, Mons. Ocáriz es va reunir
amb un grup de joves al Centre de
Convivències Rebouças. Moltes
preguntes van girar al voltant de l'ús
de les tecnologies digitals. El Pare va
recordar que presenten grans
potencialitats i, com qualsevol eina,
poden ser usades per al bé o per al
mal.



"No podem deixar-nos dominar pels
mitjans. Hem de ser nosaltres els que
els dominin, perquè siguin de veritat
un ajut ", va explicar el prelat. Va
proposar a més subjectar-se a uns
horaris i costums en l'ús del telèfon i
l'ordinador, perquè contribueixin al
creixement humà i ens deixin espai i
llibertat per servir els altres.

Rodrigo, un jove de 16 anys, va
compartir amb el prelat de l'Opus Dei
la seva alegria per haver rebut el
baptisme, l'eucaristia i la confirmació
recentment: "La meva vida va
canviar molt quan vaig començar a
freqüentar la catequesi que ofereix
l'Obra. Com puc retribuir aquesta
ajuda? ", Va preguntar.

Mons. Fernando Ocáriz va recordar
que mai serem capaços de retribuir
Déu tots els dons que hem rebut. "I
tot i així, els dons que podem oferir-li
els hem rebut d'Ell. Aquests dons ens
han d'ajudar a conèixer Jesucrist i



portar-lo a tots els llocs, a totes les
persones".

Al final de la tarda, en una trobada
amb fidels de la Prelatura, va
recordar una idea de sant
Josepmaria que diu així: "Quan Déu
Nostre Senyor projecta alguna obra
en favor dels homes, pensa
primerament en les persones que ha
d'utilitzar com a instruments ". El
prelat va fer notar que, per a les
persones de l'Obra, la mateixa idea
també pot ser formulada d'una altra
manera: "Quan Déu pensava en cada
un de nosaltres, va pensar també en
l'Opus Dei com un regal per a la
felicitat de cadascun nosaltres ".

29 de gener

Mons. Fernando Ocáriz va viatjar a
Sao Paulo al final de la tarda. Abans
d'acomiadar-se de Rio de Janeiro, va
poder estar amb algunes famílies i
fidels de la prelatura.



Després d'una setmana de calor i sol,
el dia va començar plujós. Referint-se
a la seva marxa, va recordar la
importància de romandre units per
la comunió dels sants: "El mateix
Jesús, el mateix Déu, Pare, Fill i
Esperit Sant, que està en el cor de
cada un de vosaltres, és el mateix
que està en mi. Vivim units en Déu ".

Va explicar també que, tot i la
distància, als cristians ens manté
units la devoció a Jesús en
l'Eucaristia: "Quan estigueu a
l'oratori, penseu que el Senyor que
està allà al sagrari és el mateix Jesús
que diu el prelat . És una unitat
veritable, no és imaginació. Per això,
no ens acomiadem, perquè vivim
sempre a l'uníson ".

28 de gener

Mons. Ocáriz va predicar una
meditació a alguns fidels de l'Opus
Dei: "Estem en les mans de Déu -els
va dir-. Amb aquesta convicció, no hi



ha dificultat que el Senyor no pugui
vèncer". Igualment ha assenyalat que
Jesús és la manifestació de la veritat
més important de totes: l'amor infinit
de Déu per nosaltres.

Al llarg del dia, el prelat va tenir
diverses tertúlies i reunions amb
persones de l'Opus Dei. "Tot el que
existeix de més preciós en la vida
cristiana d'una persona de l'Obra -la
Eucaristia i la Sagrada Escriptura ve
de l'Església, és Església", els va dir.

Un dels presents a la tertúlia del matí
va preguntar sobre com compaginar
la llibertat amb la prudència en
l'educació dels fills. "L'amistat amb
ells és fonamental", va puntualitzar
el prelat. "Els pares heu de saber
conjugar l'exercici de l'autoritat amb
l'interès sincer pels vostres fills".

A més, va aconsellar evitar el
desànim davant els propis defectes.
"No podem capitular davant els
nostres errors, perquè és el Senyor



qui ens guia i dóna forces per
superar-los". Davant les gràcies que
Déu concedeix a qui se la demana, el
cristià ha de correspondre amb
agraïment. "És bo sentir la
responsabilitat pels talents que
cadascú hem rebut i fer-los
fructificar". El prelat va insistir en la
necessitat d'estar alegres, per així
transmetre millor el missatge de Crist
als qui ens envolten.

A la reunió de la tarda, diverses
fidels de la prelatura i cooperadores
que participen en les activitats de
formació cristiana de l'Opus Dei a
Petrópolis van explicar algunes
notícies de la seva ciutat i van
demanar oracions. El prelat va dir
que les persones d'aquesta ciutat
tenen una "obligació especial de
resar pel Papa, ja que Petrópolis és la
'Ciutat de Pere', i el Papa és el
successor de sant Pere".



Una de les presents va preguntar
com podien preparar-se bé per als
noranta anys de l'Opus Dei, que es
compliran el proper mes d'octubre.
Mons. Fernando Ocáriz va suggerir
que intensifiquessin les accions de
gràcies a Déu durant aquest any,
acompanyats per la pregària de
milers de persones.

Al final del dia hi va haver una
tertúlia amb joves que participen
dels mitjans de formació en diverses
ciutats de Brasil. Una estudiant de
Brasília va preguntar a Mons. Ocáriz
com se sent el "Pare" d'una família
tan nombrosa. Ell va explicar que li
dóna molta tranquil·litat "sentir-se
acompanyat per la pregària de
milers de persones".

27 de gener de 2018

Dissabte a primera hora, Mons.
Fernando Ocáriz va comentar
l'evangeli. "La calma de la tempesta
al Mar de Galilea és un fet històric -



va dir- i, al mateix temps, és un
símbol de la vida de cadascú i de
l'Església. Moltes vegades ens hem
d'enfrontar a les dificultats que es
presenten en la pròpia vida, en el
nostre afany evangelitzador, en el
nostre estar en el món".

"En ocasions -va continuar-, sembla
que el Senyor està dormint i no
sempre és fàcil percebre la seva
presència, però Ell està amb
nosaltres". El prelat de l'Opus Dei va
afegir que, al costat de la presència
de Déu, hi van les virtuts de la fe,
l'esperança i la caritat, que cal
demanar al Senyor.

En acabar aquesta estona de
pregària, Mons. Ocáriz va parlar amb
un grup més nombrós de fidels de
l'Opus Dei procedents de diverses
ciutats del Brasil i de Paraguai. A la
tertúlia, es van tractar diversos
temes relacionats amb la vida
cristiana, entre ells la responsabilitat



personal, el treball i l'acceptació del
sofriment.

Una de les presents li va preguntar
sobre el paper dels sentiments en la
pròpia vida. El prelat va recordar
que els sentiments són bons i que un
cristià no pot ser una persona sense
cor. El Senyor va col·locar els
sentiments en la naturalesa de
l'home per al seu propi bé. Quan algú
és molt sentimental -va explicar- ha
de procurar posar aquests
sentiments al servei del Senyor,
preguntant-li com procedir en cada
cas.

A la tarda, el prelat va estar amb
altres professionals i estudiants que
freqüenten els mitjans de formació
cristiana que ofereix l'Opus Dei a Rio
de Janeiro. En la seva intervenció, va
recordar les paraules de Benet XVI,
que afirmava que "no hi ha res més
bell que ser atret per l'Evangeli", per
Crist, i donar-lo a conèixer als altres.
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"El tracte personal amb Crist -va
assenyalar Mons. Ocáriz- ens
impulsarà a ser generosos en
l'apostolat, en el desig d'apropar als
nostres amics a Déu".

Una de les preguntes va tractar sobre
el respecte a la llibertat dels altres,
tema abordat en una recent carta
pastoral del prelat. "En les qüestions
opinables -va recordar citant sant
Josepmaria-, és bo que hi hagi
pluralisme i que els cristians pensem
de manera diferent".

Més tard, joves de Rio de Janeiro,
Brasília, Belo Horizonte, Fortalesa i
Porto Alegre van rebre al prelat al
centre de congressos del Col·legi
Brasiler de Cirurgians. Diversos
assistents van preguntar com ser més
generosos amb Déu. El successor de
sant Josepmaria va explicar que
habitualment el Senyor no mostra
amb tota claredat el que vol de
nosaltres. "El cristià compta sempre
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amb una sèrie d'elements per veure
quin és el camí que ha de seguir,
però el Senyor li deixa una certa
incertesa, perquè vol que confiem en
ell i prenguem les nostres decisions
lliurement".

A la nit, en una reunió familiar
després del sopar, es van cantar
cançons brasileres, entre elles
'Romeria', una melodia que agradava
molt a Mons. Xavier Echevarría,
anterior prelat de l'Opus Dei.

26 gener 2018

En una reunió informal després del
sopar, Mons. Ocáriz va poder
conèixer alguns episodis de la vida
Mons. Rafael Llano Cifuentes, bisbe
emèrit de Nova Friburg, traspassat
recentment. Rafael Llano va arribar
a Rio de Janeiro el 1975 per
començar el treball apostòlic de
l'Opus Dei en el país.



Preguntat sobre el treball
d'evangelització amb qui tenim més
a prop, el Prelat va subratllar que és
important mostrar als nostres amics
l'alegria de la vida cristiana. Això,
sovint, sol ser més eficaç que
recórrer a explicacions i arguments
racionals.

22 de gener de 2018

Va ser rebut a l'aeroport de Galeão
per Mons. Vicente Ancona Lopez,
vicari regional de l'Opus Dei al Brasil,
i diversos fidels de la prelatura. Es va
dirigir al centre Icatu, seu de la
delegació de l'Opus Dei a Rio de
Janeiro, on va poder saludar a
diverses persones.

Va explicar que fa un any i mig fou
convidat pels bisbes del país a donar
uns cursos, però considerava que les
seves múltiples tasques a Roma li
impedien viatjar. Però el llavors
prelat de l'Opus Dei, Mons. Xavier
Echevarría, el va animar a que



acceptés. "Així que li deveu la meva
visita a monsenyor Xavier", ha
postil·lat.

Comentant una cançó, va dir: "El
temps per estimar és breu. Cal
aprofitar-lo. I aprofitar el temps és
omplir-lo d'amor a Déu i, com a
conseqüència, de servei als altres". A
la tarda, després de saludar algunes
famílies, Mons. Ocáriz es va dirigir al
Centre d'estudis Sumaré, on està
tenint lloc el Curs per a bisbes, en
què participarà fins al proper
divendres 26 de gener.

Curs de bisbes

El prelat de l'Opus Dei, Mons.
Fernando Ocáriz, va ser convidat al
27è curs per bisbes pel Cardenal Dom
Orani Tempesta per pronunciar
algunes conferències. "Ateisme.
Formes actuals i desafiaments per a
l'evangelització", és el tema
d'enguany. Al costat del prelat, els
altres ponents són el pare Rafael José



Stanziona de Moraes, el professor
Francesco Botturi i fra Francisco
Patton, OFM. Quan finalitzi, el 26 de
gener, el prelat estarà amb fidels de
l'Opus Dei a Rio de Janeiro (26-30
gener) i São Paulo (30 gener a 4 de
febrer).

L'arxidiòcesi de Rio de Janeiro
organitza des de 1990 el curs dels
bisbes del Brasil. La conferència
inaugural la va pronunciar el llavors
cardenal Joseph Ratzinger. La
trobada anual té com a objectiu
principal reunir els bisbes per
compartir una setmana d'estudis,
pregària i descans. El bisbe auxiliar
emèrit de Rio, monsenyor Karl Josef
Romer, coordina aquest curs.
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